
* حرکت در مسیر فعالیت های دانش بنیان
دکتر علی اشجاران- رئیس همایش و معاون پژوهشی 

دانشگاه- نخستین سخنران همایش پس از پخش 

آیاتی از قرآن مجید و سرود ملی جمهوری  اسلامی 
ایران بود. وی عنوان داشت: رشته مهندسی نساجی 
واحد یادگار امام در سه مقطع کاردانی، کارشناسی و 
کارشناسی ارشد )و درآینده نزدیک در مقطع دکترا( در 
گرایش های شیمی نساجی، تکنولوژی نساجی، شیمی 
رنگ ، ساختارهای نانو لیفی، صنایع شیمیایی و مهندسی 
پوشاک به فعالیت می  پردازد و یکی از قدیمی ترین و 
ریشه دارترین رشته های این واحد دانشگاهی محسوب 
می شود. وی ادامه داد: رشته مهندسی نساجی با امکانات 
آزمایشگاهی و کارگاهی، سوله های تحقیقاتی در کنار 
اساتید صاحب نظر و مشاوران صنعتی یکی از رشته های 
پویا و توانمند در واحد یادگار امام شناخته می شود. دکتر 
اشجاریان، دانشکده مهندسی نساجی واحد یادگار امام را 
»قطب علمی نساجی دانشگاه آزاد اسلامی« دانست و 
افزود: دانشگاه  آزاد اسلامی واحد یادگار امام در نخستین 
دوره فعالیت خود، بر انجام فعالیت های آموزش محور 

متمرکز بود، در ادامه وارد دوران تحقیقات پایه ای و 
سپس دوران تحقیقات کاربردی شد، امروز نیز در کنار 
فعالیت های آموزشی و تحقیقات، فضای »خلاقیت، 
نوآوری و کارآفرینی« مطرح و تمرکز مجموعه بر انجام 

فعالیت های دانش بنیان استوار شده  است.
معاون پژوهشی دانشگاه  تصریح کرد: رشته مهندسی 
نساجی به دلیل ارتباطات وسیع با علوم و صنایع مختلف، 
مسیر  در  حرکت  برای  را  بی بدیلی  عرصه  و  زمینه 

فعالیت های دانش بنیان فراهم می نماید. 
وی، فعالیت های بین رشته ای را جزو اولویت های امور 
تحقیقاتی محققان و پژوهشگران عنوان کرد و گفت: 
امیدوارم نتایج این تحقیقات منجر به ارائه راهکارهای 

موثر در صنعت نساجی کشور شود.

*تلاش برای برگزاری یک همایش موفق و پربار
دکتر محسن حسین خانی- دبیر علمی همایش- پس از 

خوشامدگویی به میهمانان در سخنرانی کوتاه خود، 
برای  همایش  دبیرخانه  به تلاش های  اشاره  ضمن 
برگزاری یک همایش موفق و پربار گفت: 198 مقاله به 

دبیرخانه همایش ارسال شد که از این تعداد، 173 مقاله 
جهت ارائه در همایش مورد پذیرش قرار گرفت.

با  از برگزاری همایش مهندسی نساجی  وی هدف 
رویکرد روش های  نوین در صنایع وابسته را »توجه به 
اهمیت و ارتقاء نگرش به کاربردهای صنعت نساجی در 
صنایع دیگر«، »به ثمر رسیدن پروژه های نوین تحقیقاتی 
در صنعت نساجی«، »نزدیک کردن تحقیقات نساجی 
به کاربردهای صنعتی مورد نیاز کشور«، »مشارکت و 
همکاری صنایع مختلف و دانشگاه ها برای کاربردی 
کردن تحقیقات«، »تقویت و گسترش همکاری های 
علمی و مرتبط میان دانشگاه ها و صنایع«، »به کارگیری 
شیوه های نوین در صنعت نساجی برای توسعه پایدار 
این صنعت در صنایع وابسته«، »هم اندیشی و آشنایی 
اساتید، دانشجویان و صاحبان صنعت با جدیدترین 
مطالب علمی و عملی روز دنیا« و »اهتمام به توسعه 

تحقیقات بین رشته ای« برشمرد.

* ضرورت تدوین سند راهبردی صنایع نساجی
شیمیایی  پدافند  قرارگاه  معاون  عسگرنژاد-  مهندس 

گزارشی از برگزاری همایش مهندسی نساجی با رویکرد روش های  نوین در صنایع وابسته

صنایع نساجی؛ توانمند، اشتغال زا و استراتژیک

اشاره:
رویکرد  با  نساجی  مهندسی  همایش 
با همت  روش های  نوین در صنایع وابسته 
فناوری و گروه نساجی  معاونت پژوهش و 
دانشگاه آزاد اسلامی واحد یادگار امام خمینی 
 )ره( در محورهای شیمی نساجی، تکنولوژی 
الیاف  تولید  تکنولوژی  و  الیاف  نساجی، 
کاربرد  و  نساجی  نانوتکنولوژی  پیشرفته، 
آن، آینده بازار در صنعت نساجی در سالن 

خوارزمی این دانشگاه برگزار شد.
در این همایش که از حمایت مادی و معنوی 
و  نساجی  خصوصی  بخش  شرکت های 
نهادهای دولتی مانند کارگروه ساماندهی مد 
و لباس بهره مند بود، روند رو به رشد صنعت 
صنعت  استراتژی  تدوین  ایران،  نساجی 
و  مد  طراحی  ضعف  و  قوت  نقاط  نساجی، 
فرهنگ سازی جهت تشویق  لزوم  و  لباس 
توجه  مورد  داخلی  تولیدات  خرید  به  مردم 

سخنرانان قرار گرفت. 
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پدافند  که  مطلب  این  به  اشاره  ضمن  غیرعامل- 

است،  بدون سلاح  دفاع  هرنوع  معنی  به  غیرعامل 
تصریح کرد:  در این قرارگاه  موضوعاتی مانند »مواد 
»مواد  سمی«،  شیمیایی  »مواد  پرخطر«،  شیمیایی 
شیمیایی زیان آور« و »مواد شیمیایی جنگی« مدنظر 
قرار دارد و ساخت پوشش های غیرقابل رویت از دید 
دشمن، ساخت بالن های بزرگ جهت رصد و پایش 
اطراف مجتمع های حساس و حیاتی، ساخت بادنماهای 
تخصصی، ساخت سازه های بادی قابل جابجایی جهت 
ساخت  بیمارستانی،  و  عملیاتی،آزمایشگاهی  مراکز 
وسایل پارچه  ای سبک، محکم و قابل حمل در امداد 
و نجات، جابجایی و اسکان جمعیت در مواقع خطر، 
احداث حمام های سیار، تولید شلنگ های جابجایی و ... 
از محورهای فعالیت قرارگاه پدافند شیمیایی غیرعامل 
به شمار می آید که در برخی از این موارد، محققین و 

کارشناسان صنعت نساجی نقش موثری ایفا  می کنند. 
وی ادامه داد: برای تقویت بنیه صنایع نساجی، افزایش 
اشتغالزایی، نیل به خودکفایی، تولید دانش بومی، ایجاد 
قدرت اقتصادی و توسعه روابط تجاری؛ راهکارهایی مانند 
 کاستن از هزینه های تولید، کاهش تعرفه واردات مواد 
اولیه موردنیاز، کاهش نرخ سود بانکی، ارائه مشوق های 
صادراتی، سرمایه گذاری های مشترک با برندهای معتبر، 

ارائه آمارهای مثبت اشتغال زایی در واحدهای نساجی، 
نوسازی ماشین آلات، ایجاد مجتمع های پتروشیمی 
و صنایع زیربنایی، تقویت رشته های طراحی پارچه و 
لباس، جلوگیری از ورود منسوجات قاچاق و ... پیشنهاد 

می شود.
صنایع  راهبردی  سند  »تدوین  عسگرنژاد،  مهندس 
نساجی« توسط دانشگاه ها و مراکز علمی و پژوهشی با 
همکاری صنعتگران و بررسی دقیق ابعاد مختلف صنایع 
نساجی را جهت تهیه این سند ضروری اعلام کرد و 
گفت: پس از تدوین سند راهبردی صنعت نساجی، نقشه 
راه و استراتژی پیاده سازی آن مورد توجه قرار خواهد 

گرفت.
وی در پایان از آمادگی قرارگاه اقتصاد دفاعی سازمان 
پدافند شیمیایی غیرعامل جهت همکاری بیشتر در حوزه 

کمیته تدوین استراتژی صنعت نساجی خبر داد.

* فرهنگ سازی استفاده از پارچه های ایرانی در حوزه 
مد و لباس

کارگروه  دبیر  قبادی-  حمید  همایش،  بعدی  سخنران 
ساماندهی مد و لباس و مشاور معاون وزیر فرهنگ و ارشاد 

اولین و مهم ترین مسئله در هر  اسلامی- بود. وی، 

جامعه ای را باور آن مسئله دانست و ادامه داد: بسیاری 

از دانشمندان معتقدند که احساس امنیت از اصل امنیت، 
فراتر و احساس عدم امنیت از عدم امنیت به مراتب 

مخرب تر و اثرگذارتر است.
وی تصریح کرد: نساجی در کشور به یک احساس 
شده  تبدیل  واماندگی  و  عقب ماندگی  مظلومیت، 
به  جلسات،  و  محافل  اغلب  پایان   در  به نحوی که 
مظلومیت نساجی اشاره می شود در حالی که به عنوان 
یکی از مسئولان حوزه مدو لباس، به هیچ عنوان این 

نکته را قبول ندارم.
قبادی با بیان این مطلب که به دنبال یافتن افرادی 
که صنعت نساجی را مظلوم جلوه می دهند؛ نیستیم، 
به برگزاری جشنواره مد و لباس فجر اشاره کرد که 
خوشبختانه به جایگاه ارزشمندی در میان طراحان، 
متخصصین و تولیدکنندگان دست یافته  است البته 
همچنان در حوزه مد و لباس با نقاط ضعف بسیاری 

مواجیهم.  
لباس،  حجم  و  دبیر کارگروه ساماندهی مد  به گفته 
واردات غیرقانونی محصولات نساجی بیش از هفت 
میلیارد دلار است در صورتی که واردات رسمی کمتر 

از هفت میلیون دلار می باشد! 
وی اضافه کرد: متأسفانه سالیان متمادی است که باور 
ملی و اعتقاد به تولید داخل دچار خدشه شده است و به 
همین دلیل بسیاری از تولیدکنندگان پارچه و پوشاک، 
محصولات خود را به نام تولیدات خارجی، روانه بازار 
فرهنگی  آفت  یک  موضوع  این  می کنند،  مصرف 
است و کارگروه ساماندهی مد و لباس آمادگی دارد 
که با روش های مختلف برای فرهنگ سازی استفاده از 
پارچه های ایرانی در حوزه مد و لباس )مشروط بر ارتقای 

کیفیت( حمایت همه جانبه به عمل آورد. 
انسجام میان بخشی  ایجاد  اشاره به ضرورت  با  وی 

محمدمهدی رئیس زادهحمید قبادیعسگرنژادمحسن حسین خانی
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به ویژه توجه به مخاطب و مصرف کننده و هم چنین 
پاسخ به نیاز تولید مد و لباس، افزود: پارچه تولید ایران، 
توان دستیابی به جایگاه اصلی خود را دارد و باید جهت 
صنعتی کردن پارچه های دست باف که ریشه در تاریخ 
و فرهنگ کشور دارد؛ تلاش کنیم؛ همان طور که سال 
گذشته در جشنواره مد ولباس فجر شاهد تولید صنعتی 
پارچه شعربافی و دارایی بافی بودیم و محصول آن در 

فروشگاه های سطح کشور عرضه می شود. 
را ضروری  در کشور  پوشاک  تولید صنعتی  قبادی، 
دانست و بر اهمیت ایجاد بازار مصرف پوشاک صنعتی 

تأکید کرد.
دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس سپس به بهداشت 
و سلامت روان در پارچه اشاره کرد و گفت: بسیاری از 
بیماری های پوستی ناشی از عدم توجه به این موضوع 
است؛ برای مثال علی رغم وجود سیستم های تهویه در 
داخل واگن های مترو، زمانی که از مقابل واگن بخش 
خانم ها عبور می کنید بوی مشمئزکننده ای به مشام 
می رسد که در تابستان ها افزایش پیدا می کند، تا چه 
میزان استفاده از پارچه های نامناسب و بدون کیفیت در 
ایجاد این شرایط نامطلوب سهیم هستند؟ بدون رعایت 
اصول فنی الیاف، پارچه و پوشاک تهیه می شود و مردم 
از آن استفاده می کنند بدون این که از عوارض پوستی 
آن مطلع باشند.ضمن این که پارچه و پوشاک بی کیفیت 
وارداتی را هم باید به این مجموعه افزود! به اعتقاد من 
صنایع نساجی باید نگاه ویژه ای به این مسائل داشته 

باشد. 
وی خواستار نگاه کاربردی به پژوهش های دانشگاهی 
در صنایع نساجی و پوشاک شد و سپس به مالکیت 
معنوی برندها و طراحان پارچه و لباس اشاره کرد. 
قبادی یادآور شد: قانون سامان دهی مد و لباس سال 

1385 مورد تصویب مجلس قرار گرفت و پس از آن، 
آئین نامه های اجرایی و ... شکل گرفت.

این مقام مسئول در پایان سخنرانی خود گفت: طراحی 
پارچه به عنوان یک فکر و لباس به عنوان یک محصول 
فرهنگی در کشور قلمداد می شود و حمایت های بسیاری 
در حوزه مالکیت معنوی و صنعتی در این بخش مدنظر 
قرار گرفته و می گیرد تا امکان تقلب و کپی برداری از 

بین برود. 

* بکوشیم در جهت همدلی و همزبانی... 
محمدمهدی رئیس زاده - دبیرکل انجمن صنایع نساجی 

ایران- به عنوان سخنران بعدی به جایگاه دعوت شد. 

وی، آغاز سخنرانی خود را به تاریخچه شکل  گیری 
انجمن صنایع نساجی ایران اختصاص داد و گفت: این 
تشکل کارفرمایی با تلاش و همت صنعتگرانی مانند 
زنده یادان کوروس، فرقانی، لاجوردی و ... در اردیبهشت 
1340 تحت عنوان »سندیکای صنایع نساجی پنبه ای و 

الیاف مصنوعی« به ثبت رسید.
جهت   تدوین  مطالعاتی  طرح  دو  به  سپس  وی 
توسعه  »استراتژی  و  نساجی«  صنعت  »استراتژی 
صادرات محصولات نساجی« اشاره کرد و گفت: وزارت 
صنعت، برمبنای اولویت بندی کل صنایع، پیش نویس 

غیرقابل استنادی از سند راهبردی منتشر نموده که 
معتقدیم باید مورد بازنگری قرار گیرد. 

رئیس زاده اذعان داشت: پس از استقرار دولت تدبیر و 
امید، برای خروج از رکود، راهکار هایی ارائه داد که در آن 
صنایع نفت، گاز و پتروشیمی، فولاد، سیمان، به عنوان 
 صنایع پیشران تلقی شده اما متأسفانه در این میان، 
صنایع نساجی آن هم با حجم اشتغالزایی بسیار بالا 
مورد غفلت قرار گرفته و در اولویت سیزدهم جای دارد!

وی گفت: طبق آمارهای رسمی مرکز آمار ایران، برای 
ایجاد یک شغل مستقیم در صنایع نساجی حدود 30 تا 
35 میلیون تومان نیاز است در حالی که هزینه ایجاد یک 
شغل در صنعت پتروشیمی 750 میلیون تومان می باشد.
به اعتقاد دبیرکل انجمن صنایع نساجی ایران، آیا کشوری 
که دغدغه بیکاری نیروهای انسانی خود را دارد، باید از 

توجه به صنایع کوچک و متوسط غافل شود؟ 
وی ضمن اشاره به جلسات مختلف مسئولین امر با 
فعالان و تشکل های نساجی، عنوان داشت: چندماهی 
است که دولتمردان توجه ویژه ای به صنایع نساجی 
نشان می دهند و به دنبال راهکارهای حمایت از این 
صنعت اشتغال زا و دارای مزیت نسبی بسیار بالا هستند. 
برگزاری نخستین جلسه تشکل های  به  رئیس زاده، 
جمهوری  ریاست  دفتر  در  امر  مسئولین  و  نساجی 

وحید حریری مجید منتظر بهرام حریریبهیار ریاحی
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و  پوشاک  بی رویه  واردات  آسیب شناسی  هدف  با 
راهکارهای اجرایی کنترل آن اشاره کرد و گفت: طبق 
از مجموع 49/7 میلیارد  آمار رسمی گمرک کشور، 
دلار صادرات غیرنفتی در سال گذشته، سهم صنعت 
نساجی )با احتساب فرش دستباف( جمعاً یک میلیارد و 
18 میلیون دلار بوده است ) صرف نظر از فرش دستباف 
واردات کشور  میلیون دلار( هم چنین مجموع   660
52/4 میلیارد دلار بوده که 1/4 میلیارد دلار آن مختص 
صنایع نساجی است. ) با احتساب فرش دستباف، رنگ 

و ماشین آلات 2میلیارد دلار(
وی اذعان داشت: 9 هزار و 800 واحد صنعت نساجی 
در وزارت صنعت دارای پروانه بهره برداری یا موافقت 
اصولی هستند که در صورت تولید با تمام ظرفیت، بیش 
از 450 هزار اشتغال مستقیم به وجود می آوردند اما طبق 
آمار در حال حاضر حدود 250 هزار شغل مستقیم در 

کشور به صنایع نساجی اختصاص دارد. 
»قانون مالیات بر ارزش افزوده« یکی از مواردی بود 
که رئیس زاده به بیان مطالبی پیرامون آن پرداخت و 
گفت: اصول این قانون مورد پذیرش تمام صنعتگران 
و تولیدکنندگان قرار دارد اما اجرای ناقص این قانون 
به یکی از معضلات فعلی صنعت تبدیل شده است. 
معتقدیم که باید ارزش افزوده از مصرف  کننده نهایی 

دریافت شود  نه صرفاً از تولیدکنندگان.
وی به قانون کار و بیمه تأمین اجتماعی نیز اشاره کرد و 
گفت: صنعت نساجی یکی از قدیمی ترین صنایع کشور 
محسوب می شود و در اغلب کارخانه ها مشکلاتی مانند 
آلودگی صوتی، آلودگی محیط کار و ... وجود داشت 
که همین موضوع، صنعت نساجی را در زمره مشاغل 
سخت و زیان آور قرار داد اما پس از گذشت سال های 
متمادی و علی رغم پیشرفت تکنولوژی و بهره گیری 
کارخانه ها از ماشین آلات مدرن، آلودگی های صوتی و .. 
به حداقل رسیده اند اما همچنان صنعت نساجی مشمول 

قانون مشاغل سخت و زیان آور است و کارفرما سهم 
4درصدی خود را به دولت می پردازد که یک هزینه 

سربار و تحمیلی به شمار می آید.
رئیس زاده، به برگزاری جلسات متعدد انجمن صنایع 
نساجی ایران با مسئولان وزارت کار، وزارت بهداشت 
و سازمان تأمین اجتماعی برای خروج صنعت نساجی 
از فهرست مشاغل سخت و زیان آور اشاره کرد و گفت: 
با توجه به سرمایه گذاری های هنگفت برای خرید و 
راه اندازی ماشین آلات مدرن و نوسازی کارخانه های 
نساجی، صنعت نساجی به مرحله ای رسیده که باید از 

فهرست مشاغل سخت و زیان آور خارج شود.  
بخش  در  ایران  نساجی  صنایع  انجمن  دبیرکل 
دیگر سخنرانی خود به چهارصد عضو این تشکل و 
کمیته های تخصصی و عمومی انجمن در رشته های 
مختلف صنعت نساجی اشاره کرد و گفت: »کمیته 
آب و انرژی« و »کمیته برندینگ« به تازگی شکل 
گرفته اند که در این زمینه امکان بهره مندی از تحقیقات 

و پژوهش های دانشگاه های کشور وجود دارد.  
وی، ضمن اشاره به ارتباط مستمر و مثبت انجمن 
صنایع نساجی با سایر تشکل های نساجی، دانشگاه ها و 
مراکز علمی و پژوهشی، ابراز امیدواری نمود که در آینده 
نزدیک شاهد افزایش این ارتباطات و همکاری ها باشیم.
رئیس زاده ضمن اشاره به فرهنگ علاقه به خرید 
ابراز داشت: متأسفانه  محصولات خارجی در جامعه 
اغلب جوانان، طالب برندهای خارجی هستند در حالی 
که 95 درصد محصولاتی که تحت عنوان برندهای 
خارجی در فروشگاه های سطح شهر عرضه می شوند، 
یا تولید داخل هستند و فقط برچسب خارجی دارند و یا 
کپی برداری از برندهای اصلی هستند که در کشورهایی 

مانند چین و فیلیپین تولید و وارد کشور شده اند. 
دبیرکل انجمن صنایع نساجی ایران، خواستار اختصاص 

تخفیف در پخش تبلیغات تولیدکنندگان صنایع نساجی 
و پوشاک از رسانه ملی شد زیرا درحال حاضر هزینه های 
تبلیغات صدا و سیما آن قدر بالاست که از توان مالی 

تولیدکنندگان داخلی خارج است.
وی به برگزاری نشست هیئت رئیسه انجمن صنایع 
دانشگاه  نساجی  دانشکده  دانشجویان  با  نساجی 
صنعتی امیرکبیر اشاره کرد و گفت: معتقدیم که برای 
فارغ التحصیلان، کسب تجربه فعالیت در بطن صنعت 

بسیار مهم و ضروری است.
رئیس زاده به برگزاری جلسات مستمر انجمن صنایع 
و  ارز  و  کالا  قاچاق  با  مبارزه  ستاد  با  ایران  نساجی 
دستگاه های مرتبط نیز پرداخت و گفت: مراجعه به 
یک فروشگاه و جریمه آن به دلیل عرضه محصولات 
باید  قاچاق  باید  و  نمی کند  درمان  را  دردی  قاچاق، 

به صورت ریشه ای برطرف شود. 
وی یادآوری کرد: در بخش تولید پارچه ظرفیت موجود 
واحدهای تولیدی جوابگوی 60 درصد نیازکشور  است و 
در صورت تکمیل ظرفیت تا 80 درصد توان پاسخگویی 
به نیاز کشور به پارچه را دارند و فقط 20 درصد به پارچه 
وارداتی نیازمندیم، این نیاز چگونه و از چه طریقی باید 

برطرف شود؟ 
به گفته دبیرکل انجمن صنایع نساجی ایران، توسعه 
بی رویه  به صورت  کشور  در  اقتصادی  آزاد  مناطق 
گسترش یافته و حتی بسیاری از این مناطق به دلایل 
متعدد به مراکز واردات غیرقانونی پارچه و پوشاک تبدیل 

شده اند! 
وی، از تولیدکنندگان و صنعتگران نساجی کشور خواست 
تا به بیان نقاط قوت و توانمندی های این صنعت بپردازند 
تا تبلیغات منفی و سیاه نمایی های موجود در جامعه علیه 

صنعت نساجی کم اثر شوند.  
رئیس زاده در پایان ابراز داشت: دوران تلاش و کار است 

و  هزار   9 ایران:  نساجی  صنایع  انجمن  کل  دبیر 
800 واحد صنعت نساجی در وزارت صنعت دارای 
پروانه بهره برداری یا موافقت اصولی هستند که در 
از 450 هزار  با تمام ظرفیت، بیش  تولید  صورت 
اشتغال مستقیم به وجود می آوردند اما طبق آمار در 
حال حاضر حدود 250 هزار شغل مستقیم در کشور 

به صنایع نساجی اختصاص دارد. 
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و نیازمند تلاش شبانه روزی هستیم؛ پس بکوشیم در 
جهت همدلی و همزبانی... 

* تحلیل منطقی از وضعیت موجود برای آینده
همایش  دوم  بخش  کوتاه،  پذیرایی  یک  از  پس 
در  نوین  روش های   رویکرد  با  نساجی  مهندسی 
صنایع وابسته با سخنرانی دکتر بهیار  ریاحی- عضو 
مرکز تحقیقات استراتژیک   -   ادامه پیدا کرد. وی ابراز 

داشت: در دنیا، کسب موفقیت تصادفی نیست و در 
هیچ کشوری، نمی توان فردی را  یافت که تصادفی 
پایدار موفقیت خود  به شکل  و  برسد  به موفقیت 
را حفظ نماید؛ ضمن این که در حوزه برنامه ریزی 
و  موفقیت  کسب  برای  رمزگشایی  راهبردی، 

نگاه داری آن بسیار مهم است.
پیشرو ست،  انسان های  به  متعلق  دنیا  به اعتقاد وی، 
انسان هایی که بنیان گذار فعالیت های جدید هستند و 

 پیشرو بودن را می پذیرند.   
دکتر ریاحی تصریح کرد: در دنیای فکر و اندیشه امروز، 
ضرورت تحلیل وضعیت موجود هم در زندگی شخصی 
و هم در حوزه شغلی، ضروری است. برنامه ریزی برای 
توسعه و حرکت رو به جلو،  به کمک تحلیل وضعیت 

موجود شکل می گیرد.
عضو مرکز تحقیقات استراتژیک ضمن اشاره به تجربه 
آلمان پس از جنگ جهانی دوم گفت: این کشور از 
مدل »مثلث طلایی توسعه« بهره گرفت به این معنی 
که میان صنعت، دانشگاه و دولت ارتباط مستمر و موثر 
برقرار کردند و امروز به سطحی رسیده است که نظام 
اقتصادی اروپا با تکیه بر آلمان به عنوان یک کشور با 

اقتصاد بسیار مطرح و قدرتمند، اداره می شود.
وی اضافه کرد: آلمان به عنوان بنیانگذار مدل توسعه 
مثلث طلایی پذیرفته که دیگر نباید تولید را به دلایل 

زیست محیطی و... در کشور خود ادامه دهد به همین 
به  را  عملیاتی  و  صادراتی  فعالیت های  تمام  دلیل 

کشورهایی مانند چین منتقل کرده است. 
دکتر ریاحی، خطاب به دانشجویان حاضر در همایش، 
بخش های  تمام  در  کشور  آینده  مسئولین  را  آنان 
صنعتی، اقتصادی و ... دانست و گفت: نظام تعلیم و 
تربیت در کشور با مشکلات اساسی و بنیادین مواجه 
است و شما به عنوان نسل آینده باید برای رفع این 
مشکلات،  برنامه ریزی دقیق و تلاش مستمر را در 

دستور کار خود قرار دهید.
کره جنوبی،  مانند  کشوری  در  داشت:  اذعان  وی 
دولتمردان و نظام های تحقیقاتی و توسعه ای، مترصد 
دریافت ایده از شهروندان خود هستند تا جهت توسعه 
آن ایده، برنامه های حمایتی را اجرایی کنند این در 
باید  خلاق  فرد  یک  ما  کشور  در  که  حالی است 
تلاش های بسیاری برای پیاده سازی ایده خود انجام 
دهد و حتی سرمایه های شخصی خود را برای تحقق 
ایده به کار گیرد بدون این که حمایت خاصی از سوی 

مسئولین مرتبط دریافت کند.
به اعتقاد عضو مرکز تحقیقات استراتژیک، در لایه های 
تحقیق و توسعه چندان توانمند نیستیم اما می توان 
براساس تحلیل منطقی از وضعیت موجود برای آینده 
)در بسیاری از حوزه های دانش و فناوری( برنامه ریزی 

کنیم.
در  »حلال«  برند  پیدایش  به  اشاره  ضمن  وی 
زمینه  در  پیشتاز  را  ترکیه  مسلمان،  کشورهای 
استقبال  مورد  که  نامید  برند  این  از  بهره گیری 
تولیدکنندگان  است.  گرفته  قرار  دنیا  مسلمانان 
ایرانی هم می توانند برند حلال در صنعت پوشاک 
راه اندازی نمایند و بدانند که این حرکت، یک نقطه 

پرش برای آنان محسوب می شود.

* نساجی را ساده نگیریم
دکتر مجید منتظر- دانشیار دانشکده مهندسی نساجی 

دانشگاه صنعتی امیرکبیر- سخنران بعدی همایش بود. 

این محقق نساجی گفت: تولید در کشور مظلوم واقع 
شده و تجارت مورد توجه بسیار بیشتری قرار دارد. البته 
این مشکل فقط به صنعت نساجی محدود نمی شود و 

تمام صنایع کشور با آن مواجهند.
وی با بیان این مطلب که نساجی یک صنعت گسترده 
است که هر روز به وسعت آن افزوده می شود، افزود: 
تمام کشورهای توسعه یافته نیز حرکت به سمت رشد 
و پیشرفت را از صنعت نساجی شروع کرده اند و هنوز 
هم برای کشورهای پیشرفته دارای اهمیت بسیار است 
و شاهد سرمایه گذاری های کلان در آن هستیم منتها 
نوع این سرمایه گذاری تغییر کرده به این معنی که تولید 
منسوجات روزمره جای خود را به منسوجات صنعتی، 

فنی و هوشمند داده اند.
دکتر منتظر اذعان داشت: نساجی را ساده نگیریم زیرا 
از دانش پزشکی،  بسیار گسترده ای   ابعاد و مصارف 
راه سازی، کشاورزی،  تا هوافضا و ... را در برمی گیرد 

و این روند رو به افزایش است. 
وی بر لزوم ارتباط دولت، صنعت و دانشگاه برای توسعه 

و پیشرفت کشور تأکید کرد.

* با هم بودن آغاز است
مهندس بهرام حریری- دبیر جامعه متخصصین نساجی 

مهندسی  همایش  سخنرانان  از  دیگر  یکی  ایران- 

نساجی با رویکرد روش های  نوین در صنایع وابسته 
بود. وی ضمن اشاره به برگزاری پنجمین دوره انتخابات 
هیئت مدیره جامعه و انتخاب اعضای جدید هیئت مدیره 
برای مدت سه سال اذعان داشت: خوشبختانه اغلب این 
افراد سابقه فعالیت در واحدها و کارخانه های نساجی را 
دارند و هدف اصلی آنان، افزایش اثربخشی متخصصین 

واحدهای تولیدی در صنعت نساجی  است. 
نیازمند  را  کشور  نساجی  صنعت  حریری،  مهندس 
متخصصین توانمند و مطلع دانست و افزود:  برگزاری 
جلسات مختلف تشکل های نساجی با دولتمردان بیانگر 
این واقعیت است که مسئولین و کارگزاران نظام به 
ضرورت تقویت و حمایت صنعت نساجی پی برده اند 
و به تبع جامعه متخصصین نساجی ایران می تواند در 
این زنجیره قرار گیرد و ضمن حمایت از متخصصین، در 
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زمینه های مختلف تحقیقاتی، پژوهشی، کاریابی و ... با 
صنعت ارتباط برقرار نماید. 

بیشتر  برای  ایران  میلیونی   80 بازار  وی،  به گفته 
کشورهای همسایه یک بازار بکر و وسیع برای صادرات 
محصولاتشان به کشور ما محسوب می شود در حالی 
که با تلاش و همت، آموزش و فراگیری صحیح مطالب 
و اصول می توانیم آینده خوبی برای تولیدات خود متصور 
شویم. دبیر جامعه متخصصین نساجی ایران یادآور 
شد: صنعت نساجی ایران پس از صنعت نفت دومین 
صنعت اشتغال آفرین به شمار می آید پس می توان در 
این راستا به مملکت و هموطنان خود خدمت نماییم 
لذا از دوستان می خواهم جامعه متخصصین نساجی را 
مورد حمایت های معنوی خود قرار دهند زیرا این تشکل 
مهندسی، متعلق به تمام متخصصین نساجی ایران 

است.
وی در پایان، ابراز امیدواری نمود تا به شعار جامعه 

متخصصین نساجی ایران یعنی »با هم بودن آغاز است، 
با هم ماندن پیشرفت و با هم کارکردن موفقیت« جامه 

عمل بپوشانیم. 

* نساجی یک رشته صد درصد علمی و مهندسی 
است

نساجی  شرکت  مدیرعامل  حریری-  وحید  مهندس 

دیباریس- در این همایش اظهار داشت: این شرکت 

الیاف  و  پنبه ای  سیستم  نخ های  انواع  تولیدکننده 
مصنوعی از نمره 20 تا 50 است و کیفیت تولیدات آن 

در مقایسه با نخ های وارداتی به مراتب بهتر است.
وی، شرایط تولید و فروش شرکت تحت مدیریت خود 
را رو به رشد توصیف کرد و گفت: با اجرای دومین 
طرح توسعه، دیباریس ظرفیت تولید خود را را به 30 تن 
افزایش خواهد داد. این صنعتگر که سابقه بیش از سی 
سال فعالیت در صنعت نساجی دارد؛ یادآور شد: برخی 
از دانشجویان هیچ شناخت قبلی از این رشته ندارند و 
صرفاً به دلیل نیاز به قبولی در دانشگاه، پس از عدم 
قبولی در سایر رشته های مهندسی، رشته نساجی را را 
جهت تحصیل انتخاب می کنند، من نیز در ابتدای ورود 
به صنعت نساجی، شناخت دقیقی نسبت به آن نداشتم و 

تصوری نسبت به نحوه تولید نخ و پارچه نداشتم!
مهندس حریری با اشاره به این نکته که نساجی یک 
رشته صد درصد علمی و مهندسی است، تأکید کرد: 

تولیدات صنایع نساجی محدود به نخ و پارچه نیست 
و گستره وسیعی از رنگ و چاپ و مواد مختلف را در 

برمی گیرد. 
به گفته مدیرعامل دیباریس، برخی از دانشجویان تصور 
می کنند دروس تحصیلی آنها در دانشگاه ارتباطی با 
فعالیت حرفه ای در کارخانه ندارد و صرفاً برای دریافت 
نمره مطالب مربوطه را می خوانند اما برای مثال یک 
مهندس نساج حتماً باید با اصول ترمودینامیک آشنا باشد 
تا بتواند شرایط مناسب برای تهویه سالن تولید را فراهم 
نماید یا عملکرد  دیگ بخار و کمپرسور را بداند پس هیچ 
درسی در دانشگاه بدون دلیل و فایده تدریس نمی شود. 
وی اذعان داشت: علاقه ام به نساجی به اندازه ای است 
که در صورت بازگشت زمان به عقب، حاضر نیستم که 
رشته  دیگری را انتخاب کنم زیرا مباحث مربوط به برق، 
مکانیک، شیمی و حتی ساختمان در صنعت نساجی 

کاربردهای فراوان دارد.
نخ های  خریداران  از  یکی  گفت:  حریری  مهندس 
دیباریس، با حداقل شرایط و سرمایه، تولید را آغاز کرد و 
امروز دارای 130 نمایندگی فروش در کشور با گردش 

مالی حدود 5 میلیارد تومان در ماه است. 
این تولیدکننده از دانشجویان حاضر در همایش خواست 
را فراموش  تا سخنان منفی و سوءتبلیغات نساجی 
کنند زیرا نساجی ایران در حال رشد و توسعه است و 
وجود بحران در این صنعت متعلق به سال های ابتدایی 
پیروزی انقلاب و دولتی شدن کارخانه های نساجی 
بود که مدیران دولتی نتوانستند برنامه های هدفمندی 
برای اداره این کارخانه ها ارائه دهند و به همین دلیل 
بحران نساجی نمایان شد اما پس از این که واحدهای 
نساجی در اختیار مدیریت بخش خصوصی قرار گرفت، 
رونق به تولید و کارخانه های بازگشت و امروز بسیاری 
از سرمایه داران بزرگ و متمول جامعه ریشه در صنعت 
نساجی دارند. وی معتقد بود: در صورت بهبود شرایط 
به عنوان یک  با سایر کشورها، می توانیم  ارتباط  و 

تولیدکننده بزرگ نساجی در کنار ترکیه قرار بگیریم. 
مهندس حریری در خاتمه، اعلام آمادگی نمود تا دروس 
مربوط به ریسندگی در کارخانه دیباریس به صورت 

عملی به دانشجویان آموزش داده شود. 
همایش مهندسی نساجی با رویکرد روش های نوین در 
صنایع وابسته با اهدای لوح تقدیر به نویسندگان مقالات 

و پوسترهای برتر ، به فعالیت خود پایان داد. 

صنعت  ایران:  نساجی  متخصصین  جامعه  دبیر 
نفت دومین صنعت  از صنعت  ایران پس  نساجی 
اشتغال آفرین به شمار می آید پس می توان در این 
راستا به مملکت و هموطنان خود خدمت نماییم لذا 
نساجی  متخصصین  جامعه  می خواهم  دوستان  از 
زیرا  دهند  قرار  خود  معنوی  حمایت های  مورد  را 
تمام متخصصین  به  متعلق  این تشکل مهندسی، 

نساجی ایران است.
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